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Condol. El rector enceta el seu informe tot demanant que consti en acta el 
condol de la comunitat universitària pel recent traspàs d’Agustí de Semir 
Rovira, doctor honoris causa per la UPC; Josep Andreu Martín Rioja, professor 
del Departament de Matemàtica Aplicada II; Juana Luna Mayans, membre del 
personal d’administració i serveis del Departament d’Arquitectura de 
Computadors, i Luis Valentín-Fernández Gallart, professor del Departament de 
Llenguatges i Sistemes Informàtics. 
 
 
Reunions. De les diverses reunions mantingudes des del darrer Consell de 
Govern, el rector en destaca les següents: 
 
 Amb el subdirector general tècnic d’Applus per tractar de la Fundació Centre 

CIM i aconseguir que aquest centre pugui funcionar a ple rendiment.  
 
 Amb el director general d’Educació Superior de la UNESCO, Georges 

Haddad, en el decurs de la qual s’establiren les bases per a la renovació del 
conveni existent entre l’organisme internacional i la Global University 
Network for Innovation (GUNI), amb seu a la nostra universitat. El rector 
afegeix que en la mateixa reunió es va acordar la participació de la GUNI en 
l’informe que la UNESCO editarà el 2008 per commemorar els 10 anys de la 
I Conferència Mundial d’Educació Superior (París, 1998). La participació de 
la GUNI en aquest informe se centrarà a elaborar un resum dels tres 
informes, que al seu torn la GUNI haurà treballat, sobre el finançament, la 
qualitat i el paper de les universitats en la societat del coneixement.  

 
 Amb el rector del KHT Royal Institute of Technology d’Estocolm i actual 

president del Consorci CLUSTER, Anders Flodström, en el decurs de la 
qual es va demanar la col·laboració de la UPC per poder aprofundir les 
relacions del Consorci amb l’Amèrica Llatina.  

 
 Amb el rector de la Universitat Agostinho Neto d’Angola, que, encapçalant 

una delegació de la seva universitat, va visitar la UPC. Resultat de 
l’encontre, ben aviat podria signar-se un acord que facilités que el 
professorat de la UPC pogués participar en la direcció de projectes de fi de 
carrera i de doctorat de l’estudiantat d’aquella universitat africana. 

 
 Amb el secretari de Política Científica i Tecnològica del Ministeri d’Educació 

i Ciència, Francisco Marcellán, i amb el director general de Recerca de la 
Secretaria d’Universitats i Recerca, Xavier Testar, sobre el Centre 
Internacional de Mètodes Numèrics a l’Enginyeria (CIMNE). Apunta que 
s’està estudiant la possibilitat que el Ministeri passi a formar part del 
consorci encarregat de gestionar el Centre. 

 
 Amb el president del Consell Social, Ramon Folch, amb la finalitat 

d’analitzar el cronograma que el juny passat va presentar el rector sobre la 



reforma de l’ETSEIB. Explica que van assistir a la reunió el president de 
l’Associació d’Amics, Jordi Mercader; el president de l’Associació 
d’Enginyers Industrials de Catalunya, Joan Vallvé; el diputat de l’Àrea de 
Govern Local de la Diputació de Barcelona, Antoni Fogué; el conseller 
d’Educació i Universitats, Joan Manuel del Pozo; el primer tinent d’alcalde 
de l’Ajuntament de Barcelona, Xavier Casas, i el delegat especial de l’Estat 
al Consorci de la Zona Franca, Manuel Royes. Afegeix que en el decurs de 
la reunió es va analitzar la viabilitat actual del projecte en funció dels 
recursos econòmics dels quals es disposa i amb els quals es compta 
disposar; recursos que en cap cas no es consideren suficients per fer front a 
la inversió de 95 milions d’euros aproximadament que necessita el projecte 
de rehabilitació integral de l’ETSEIB, la qual cosa comportaria que les obres 
no es podrien finalitzar completament abans del 2016. Afegeix que davant 
d’aquesta realitat, els assistents a la reunió varen entrar a analitzar 
possibles  alternatives. En qualsevol cas, el rector assegura que no es 
prendrà cap decisió fins a disposar de tota la informació, analitzar-ne els 
pros i contres, i debatre la qüestió en el si de la comunitat universitària. 

 
 
Altres activitats institucionals. El rector informa d’un recent acte públic 
institucional en el decurs del qual es van presentar les obres que s’havien dut a 
terme a la Universitat amb la finalitat de millorar l’accessibilitat a alguns edificis, 
tant des del punt de vista estrictament urbanístic com de l’arquitectònic i de 
comunicació. El rector va ressaltar que aquestes obres havien estat possibles 
gràcies al conveni que se signà amb l’IMSERSO i amb la Fundació ONCE. 
 
El rector informa de la seva visita al Centre d’Alta Formació de la Fundació 
UPC a Santiago de Xile, on va assistir a la reunió del Consell Empresarial del 
Centre. També comenta la seva participació a dues reunions del CINDA —una 
a Santiago de Xile i una altra a Santiago de Compostel·la—, en el decurs de les 
quals es va tractar de l’informe que el CINDA està elaborant sobre l’educació 
superior a Iberoamèrica i en el qual col·labora la UPC, concretament en el 
capítol sobre R+D. 
 
El rector fa referència a l’acte al qual va assistir en què es va signar el Pla de 
finançament per a la millora de les universitats públiques catalanes, acte en el 
qual, a més dels rectors de les universitats catalanes, també van ser-hi 
presents  els consellers d’Economia i d’Educació i Universitats de la Generalitat 
de Catalunya. 
 
D’altra banda, el rector va assistir a la reunió en el decurs de la qual es va 
presentar el document “Definició conceptual del projecte Barcelona Xarxa 
d’Arquitectura i Edificació (BxAE)”. El rector destaca que el document conté 
diferents propostes, que a partir d’ara analitzaran les escoles implicades en 
aquest projecte. 
 
 
Presidència de l’ACUP. El rector informa de la reunió de l’Associació Catalana 
d’Universitats Públiques (ACUP) del 10 d’octubre, en el decurs de la qual es va 
fer efectiu el relleu a la presidència d’aquesta associació, que ostentava el 



rector de la Universitat de Lleida i que ara ostentarà, durant un any, el rector de 
la UPC. 
 
El rector repassa la seva presència al Barcelona Transatlantic Dialogue (BTD), 
en el qual va tractar amb el president de la European University Association 
(EUA) de la necessitat d’incrementar la participació de les universitats 
espanyoles i catalanes en aquest organisme. 
 
 
Campus del Baix Llobregat. El rector informa de l’acte d’inauguració de 
l’edifici de serveis i la biblioteca del Campus del Baix Llobregat, que va coincidir 
amb la inauguració conjunta del curs acadèmic de l’EPSC i de 
l’EUETAB/ESAB, en el qual va ser present el president de la Diputació de 
Barcelona, Celestino Corbacho.  
 
 
Convenis. En el marc dels convenis signats darrerament, el rector fa esment 
de l’acord amb Bancaja per a ajuts a la mobilitat estudiantil a països de fora de 
la Unió Europea, i del que s’ha establert amb l’empresa Grup Qualitat per 
millorar l’accessibilitat. Igualment, es refereix al conveni per a la creació de la 
càtedra d’empresa Innovación Tecnología del Hormigón amb les empreses 
BASF Construction Chemicals España, NV Bekaert SA i Ciments Molins SA. 
 
 
Gabinet per a la Qualitat en la Gestió. El rector informa de la creació del 
Gabinet per a la Qualitat en la Gestió, que, sota la dependència del Consell 
Social i vinculat a la Gerència, s’encarregarà d’elaborar els informes de control 
intern i de la sindicatura de comptes, accions a les quals obliga la legislació 
però que, a banda d’això, es duran a terme des del convenciment de la millora 
en l’eficiència.  
 
 
Finançament. Quant a l’aprovació del Pla de finançament per a la millora de 
les universitats públiques catalanes, el rector informa que la millora prevista per 
al període 2007-2010, malgrat que és una bona notícia, ha quedat per sota de 
les necessitats derivades dels canvis que han afectat les universitats durant els 
darrers anys, com ara l’increment de costos que ha comportat el canvi en 
l’estructura del professorat arran de l’aprovació de la LOU. Explica que encara 
no se sap quina serà la distribució exacta dels recursos aprovats per cada 
universitat i que, en aquest sentit, ara s’inicia el procés de negociació. Afegeix 
que, a més dels 455 milions d’euros addicionals per als quatre anys que ara 
s’abocaran al sistema universitari català, 60 milions d’euros es destinaran a 
reduir despeses d’altres anys. Finalment, el rector explica que l’increment real 
del finançament per al 2007 serà d’un 15,7 %, mentre que per als tres anys 
següents serà d’un 10,95 %. El rector conclou que aquests increments poden 
aportar una mica d’estabilitat al sistema econòmic de la UPC.  
 
Explica també que el Pla vincula recursos econòmics a millores que es 
concretaran a través de contractes programa, que han de contribuir a fer de les 
institucions públiques ens més eficaços i eficients. 



  
Pel que fa Pla plurianual d’inversions, el rector explica que l’actual acaba amb 
l’any 2006 i que ja es treballa per aconseguir un compromís que permeti 
continuar les obres en marxa, fer manteniments i preveure la possibilitat 
d’esmerçar recursos del PIU a les TIC. 
 
 
Consell de Coordinació Universitària. El rector informa de la reunió que va 
tenir lloc a Saragossa, en la qual es va fer la presentació de la nova directora 
de l’ANECA, Gemma Rauret. En la sessió es va presentar el document titulat 
“Propuestas para la renovación de las metodologías educativas en la 
Universidad”, sobre les proves pilot que s’han dut a terme en el marc de 
l’EEES.  
 
Es refereix, després, al discurs de la ministra d’Educació i Ciència, Mercedes 
Cabrera, sobre l’organització dels estudis i assegura que aquesta ha estat la 
primera vegada que des del MEC s’ha formulat una proposta marc. En el text 
posterior enviat per la ministra es preveu la supressió de l’actual catàleg de 
titulacions i la seva substitució pel registre de titulacions. No obstant això, el 
rector fa èmfasi en la manca de flexibilitat de la proposta feta per la ministra 
quant a estudis de grau de 240 ECTS, amb un primer curs comú (60 ECTS). 
Afegeix que la proposta, tal com es preveu ara, no harmonitza la situació amb 
Europa, sinó que la diferencia del model que s’ha aplicat a la majoria de països, 
cosa que perjudica la mobilitat estudiantil, un dels objectius clau de l’EEES.  
 
Informa que el procés s’està debatent i que, en aquest debat, l’ACUP s’ha 
adreçat a la ministra per escrit per demanar-li flexibilitat en l’organització dels 
estudis i manifestar-li la preocupació que hi ha a les universitats per 
incrementar un any els estudis de grau sense aportar recursos addicionals al 
sistema.  


